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Protokół Nr XXXVII/23 
z posiedzenia Rady Gminy Bobrowice  

 
w dniu 28 grudnia 2023 r. 

 

Na ogólną liczbę 15 radnych obecnych było 13 radnych, co według 
Przewodniczącego stanowiło kworum zdolne do podejmowania prawomocnych 
uchwał. Radni nieobecni: Jarosław Miś, Janina Łukaszewicz. Lista obecności 
radnych stanowi załącznik do protokołu.  

  

Ponadto w posiedzeniu udział wzięli:  
1. Wojciech Wąchała – Wójt Gminy  
2. Beata Wasyłyk-Sosnowska – Sekretarz Gminy 
3. Małgorzata Bednarz – Skarbnik Gminy 
4. Izabela Kosińska – Radca Prawny Gminy 

 
Porządek posiedzenia: 

1. Otwarcie obrad XXXVII sesji Rady Gminy. 
2. Przyjęcie proponowanego porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji. 
4. Informacja Przewodniczącego Rady o działaniach podejmowanych w okresie 

międzysesyjnym. 
5. Sprawozdanie Wójta o pracy Urzędu Gminy w okresie międzysesyjnym. 
6. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zatwierdzenia rocznego planu pracy 

Komisji Rewizyjnej na 2024 rok. 
7. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zatwierdzenia rocznego planu pracy 

Komisji Skarg, wniosków i petycji na 2024 rok. 
8. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zatwierdzenia rocznego planu pracy 

Komisji Budżetu i gospodarki komunalnej na 2024 rok. 
9. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zatwierdzenia rocznego planu pracy 

Komisji Oświaty i spraw społecznych na 2024 rok. 
10. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany Strategii Rozwoju Gminy 

Bobrowice z horyzontem czasowym do 2025 roku. 
11. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Gminy Bobrowice na lata 2023-2026. 
12. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej Gminy 

Bobrowice na rok 2023. 
13. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustalenia wydatków 

niewygasających z upływem roku budżetowego 2023. 
14. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Gminy Bobrowice na lata 2024-2027. 
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15. Przedstawienie projektu uchwały budżetowej wraz z uzasadnieniem. 
16. Przedstawienie opinii komisji stałych Rady Gminy  o projekcie uchwały 

budżetowej. 
17. Odczytanie Opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej w sprawie projektu 

uchwały budżetowej. 
18. Przedstawienie stanowiska Wójta w sprawie wniosków zawartych w opiniach 

komisji dotyczących projektu uchwały budżetowej. 
19. Dyskusja nad projektem uchwały budżetowej. 
20. Głosowanie uchwały budżetowej. 
21. Interpelacje i zapytania radnych. 
22. Odpowiedzi na interpelacje zgłoszone na poprzednich sesjach. 
23. Wolne wnioski i informacje. 
24. Zamknięcie obrad XXXVII sesji Rady Gminy. 

 

Ad 1. 
Otwarcia XXXVII sesji o godz. 9:00 dokonał Przewodniczący Łukasz Kamerduła, 
witając radnych oraz zaproszonych gości.  
 
Ad 2. 
Przyjęcie proponowanego porządku obrad.  
Przewodniczący przedstawił porządek obrad, do którego radny Łukasz Dudzic złożył 
wniosek o wprowadzenie w pkt 10 projektu uchwały w sprawie zatwierdzenia 
rocznego planu pracy Komisji Turystyki, kultury i ochrony środowiska na 2024 r.  
Przewodniczący poddał wniosek pod głosowanie, w wyniku którego jednogłośnie  
13 głosami „za” wniosek został przyjęty. 
 
Porządek posiedzenia po zmianach: 

1. Otwarcie obrad XXXVII sesji Rady Gminy. 
2. Przyjęcie proponowanego porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji. 
4. Informacja Przewodniczącego Rady o działaniach podejmowanych w okresie 

międzysesyjnym. 
5. Sprawozdanie Wójta o pracy Urzędu Gminy w okresie międzysesyjnym. 
6. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zatwierdzenia rocznego planu pracy 

Komisji Rewizyjnej na 2024 rok. 
7. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zatwierdzenia rocznego planu pracy 

Komisji Skarg, wniosków i petycji na 2024 rok. 
8. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zatwierdzenia rocznego planu pracy 

Komisji Budżetu i gospodarki komunalnej na 2024 rok. 
9. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zatwierdzenia rocznego planu pracy 

Komisji Oświaty i spraw społecznych na 2024 rok. 
10. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zatwierdzenia rocznego planu pracy 

Komisji Turystyki, kultury i ochrony środowiska na 2024 rok. 
11. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany Strategii Rozwoju Gminy 

Bobrowice z horyzontem czasowym do 2025 roku. 
12. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Gminy Bobrowice na lata 2023-2026. 
13. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej Gminy 

Bobrowice na rok 2023. 
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14. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustalenia wydatków 
niewygasających z upływem roku budżetowego 2023. 

15. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Gminy Bobrowice na lata 2024-2027. 

16. Przedstawienie projektu uchwały budżetowej wraz z uzasadnieniem. 
17. Przedstawienie opinii komisji stałych Rady Gminy  o projekcie uchwały 

budżetowej. 
18. Odczytanie Opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej w sprawie projektu 

uchwały budżetowej. 
19. Przedstawienie stanowiska Wójta w sprawie wniosków zawartych w opiniach 

komisji dotyczących projektu uchwały budżetowej. 
20. Dyskusja nad projektem uchwały budżetowej. 
21. Głosowanie uchwały budżetowej. 
22. Interpelacje i zapytania radnych. 
23. Odpowiedzi na interpelacje zgłoszone na poprzednich sesjach. 
24. Wolne wnioski i informacje. 
25. Zamknięcie obrad XXXVII sesji Rady Gminy. 

 
Przewodniczący poddał pod głosowanie porządek obrad wraz ze zmianami, który 
został przyjęty jednogłośnie 13 głosami „za”. 

Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 
Ad 3. 
Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji.  
Przewodniczący otworzył dyskusję. Uwag nie zgłoszono. 
Następnie poddał pod głosowanie przyjęcie protokołu Nr XXXVI/23 z posiedzenia 
Rady Gminy Bobrowice w dniu 7 grudnia 2023 r. 
Wyniki głosowania: 10 „za”, 0 „przeciw”, 3 „wstrzymujące się”. 

Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 
Ad 4. 
Przewodniczący Rady Łukasz Kamerduła przedstawił informację o swoich 
działaniach w okresie międzysesyjnym.  
Informacja stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 
Ad 5. 
Wójt Wojciech Wąchała przedstawił swoje sprawozdanie o pracy Urzędu Gminy  
w okresie międzysesyjnym.  
Sprawozdanie stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

Ad 6. 
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zatwierdzenia rocznego planu pracy 

Komisji Rewizyjnej na 2024 rok. 
Przewodniczący otworzył dyskusję. Uwag nie zgłoszono.  
W wyniku głosowania uchwała została podjęta jednogłośnie 13 głosami „za”.                            

Uchwała wraz z imiennym wykazem głosowania stanowią załączniki  
do niniejszego protokołu.  

 
 
 

http://www.bip.bobrowice.pl/akty/113/893/w_sprawie_zatwierdzenia_rocznego_planu_pracy_Komisji_Rewizyjnej_0D_0Ana_2018_rok/
http://www.bip.bobrowice.pl/akty/113/893/w_sprawie_zatwierdzenia_rocznego_planu_pracy_Komisji_Rewizyjnej_0D_0Ana_2018_rok/


4 

 

Ad 7. 
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zatwierdzenia rocznego planu pracy 

Komisji Skarg, wniosków i petycji na 2024 rok.  
Przewodniczący otworzył dyskusję. Uwag nie zgłoszono.  
W wyniku głosowania uchwała została podjęta jednogłośnie 13 głosami „za”.                            

Uchwała wraz z imiennym wykazem głosowania stanowią załączniki  
do niniejszego protokołu.  
 
Ad 8. 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zatwierdzenia rocznego planu pracy 
Komisji Budżetu i gospodarki komunalnej na 2024 rok.  
Przewodniczący otworzył dyskusję. Uwag nie zgłoszono.  
W wyniku głosowania uchwała została podjęta jednogłośnie 13 głosami „za”.                            

Uchwała wraz z imiennym wykazem głosowania stanowią załączniki  
do niniejszego protokołu.  
 
Ad 9. 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zatwierdzenia rocznego planu pracy 
Komisji Oświaty i spraw społecznych na 2024 rok. 
Przewodniczący otworzył dyskusję. Uwag nie zgłoszono.  
W wyniku głosowania uchwała została podjęta jednogłośnie 13 głosami „za”.                            

Uchwała wraz z imiennym wykazem głosowania stanowią załączniki  
do niniejszego protokołu.  
 
Ad 10. 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zatwierdzenia rocznego planu pracy 
Komisji Turystyki, kultury i ochrony środowiska na 2024 rok. 
Przewodniczący otworzył dyskusję. Uwag nie zgłoszono.  
W wyniku głosowania uchwała została podjęta jednogłośnie 13 głosami „za”.                            

Uchwała wraz z imiennym wykazem głosowania stanowią załączniki  
do niniejszego protokołu.  
 
Ad 11. 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany Strategii Rozwoju Gminy 
Bobrowice z horyzontem czasowym do 2025 roku. 
Przewodniczący otworzył dyskusję. Uwag nie zgłoszono.  
W wyniku głosowania uchwała została podjęta 8 głosami „za”, 5 „wstrzymującymi 
się”.                            

Uchwała wraz z imiennym wykazem głosowania stanowią załączniki  
do niniejszego protokołu.  
 
Ad 12. 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Gminy Bobrowice na lata 2023-2026. 
Przewodniczący otworzył dyskusję. Uwag nie zgłoszono.  
W wyniku głosowania uchwała została podjęta 11 głosami „za”, 2 „wstrzymującymi 
się”.                            

Uchwała wraz z imiennym wykazem głosowania stanowią załączniki  
do niniejszego protokołu.  
 

http://www.bip.bobrowice.pl/akty/113/893/w_sprawie_zatwierdzenia_rocznego_planu_pracy_Komisji_Rewizyjnej_0D_0Ana_2018_rok/
http://www.bip.bobrowice.pl/akty/113/893/w_sprawie_zatwierdzenia_rocznego_planu_pracy_Komisji_Rewizyjnej_0D_0Ana_2018_rok/
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Ad 13. 
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej Gminy 

Bobrowice na rok 2023. 
Przewodniczący otworzył dyskusję. Uwag nie zgłoszono.  
W wyniku głosowania uchwała została podjęta 10 głosami „za”, 3 „wstrzymującymi 
się”.                            

Uchwała wraz z imiennym wykazem głosowania stanowią załączniki  
do niniejszego protokołu.  
 
Ad 14. 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustalenia wydatków 
niewygasających z upływem roku budżetowego 2023. 
Przewodniczący otworzył dyskusję.  
Radny Marcin Jagodziński oznajmił, że budowa oczyszczalni ścieków w Wełmicach 
trwa już 32 miesiące, a środki na jej budowę są ciągle przenoszone, co powoduje 
ogromny wzrost wydatków. Następnie zapytał ile z tych środków zostało 
wykorzystane i dlaczego nie można skończyć wielu inwestycji o czasie, tylko 
przenosi się ich realizację o kilka lat. 
Wójt oznajmił, że zgadza się z radnym jeśli chodzi o czas budowy oczyszczalni, 
jednak przypomniał, że czynniki jakie miały na to wpływ to głownie porzucenie przez 
wykonawcę prac, pandemia, wojna na Ukrainie oraz duże wzrosty cen na rynku. 
Dodał, że dofinansowanie inwestycji pochodzi ze środków PROW, Komisji 
Europejskiej oraz Polskiego Ładu. Podkreślił również, że wiele inwestycji zostało 
zrealizowanych z dofinansowaniem jak np. budowa boiska w Dychowie czy remont 
drogi w Dębach i Kukadle. Następnie oznajmił, że przygotuje zestawienie 
zrealizowanych inwestycji. 
Radny Marcin Jagodziński podkreślił, że pytał o środki w kwocie 6 mln zł i 8 mln zł  
z Polskiego Ładu i zapytał kto prowadzi nadzór inwestorski nad inwestycją  
w Bronkowie. 
Przewodniczący Rady Łukasz Kamerduła uznał, że temat nie ma związku  
z procedowaną uchwałą. 
Radny Marcin Jagodziński oznajmił, że wróci do tematu w punkcie „wolne wnioski”. 
 
W wyniku głosowania uchwała została podjęta 8 głosami „za”, 2 „przeciw”,  
3 „wstrzymującymi się”.        

Uchwała wraz z imiennym wykazem głosowania stanowią załączniki do 
niniejszego protokołu.  
 
Ad 15. 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Gminy Bobrowice na lata 2024-2027. 
Przewodniczący otworzył dyskusję. Uwag nie zgłoszono.  
W wyniku głosowania uchwała została podjęta 9 głosami „za”, 4 „wstrzymującymi 
się”.                            

Uchwała wraz z imiennym wykazem głosowania stanowią załączniki  
do niniejszego protokołu.  
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Ad 16. 
Przedstawienie projektu uchwały budżetowej wraz z uzasadnieniem. 

Projekt uchwały budżetowej na 2024 r. w formie prezentacji przedstawił Wójt, 
informując: 

 dochody wynoszą: 46.907.496,53 zł, z czego dochody bieżące: 21.514.254,94 
zł, dochody majątkowe: 25.393.241,59 zł,  

 dochody z podatku PIT w latach 2019-2024, 
 wydatki wynoszą: 50.905.901,52 zł, z czego wydatki bieżące: 21.716.320,21 

zł, wydatki majątkowe: 29.189.581,31 zł, 
 wydatki bieżące w latach 2019-2024, 
 wydatki bieżące oświatowe i subwencja w latach 2019-2024, 
 deficyt budżetowy: 3.904.612,99 zł 
 pozyskane środki: 38.500.000 zł, 
 najważniejsze inwestycje w 2024 r.: budowa szatni w Bobrowicach 

(2.162.000,00 zł), przebudowa dróg gminnych w Borowicach i Bronkowie 
(2.221.482,00 zł), infrastruktura wodociągowa i sanitacyjna wsi (13.387.890,17 
zł - panele fotowoltaiczne), budowa przedszkola i żłobka w Bobrowicach 
(3.349.565,88 zł). 

Projekt wraz z prezentacją stanowią załączniki do niniejszego protokołu.  
 
Ad 17. 
Przedstawienie opinii komisji stałych Rady Gminy  o projekcie uchwały budżetowej. 
Przewodniczący poszczególnych komisji odczytali opinie w sprawie przedstawionego 
projektu uchwały budżetowej na rok 2024: 

 
1. Komisja Rewizyjna – opinia pozytywna  

(głosowanie: 3 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących się”).  
2. Komisja Oświaty i spraw społecznych – opinia pozytywna  

(głosowanie: 2 „za”, 0 „przeciw”, 5 „wstrzymujących się”). 
3. Komisja Budżetu i gospodarki komunalnej – opinia pozytywna  

(głosowanie: 3 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących się”). 
4. Komisja Skarg, wniosków i petycji – opinia pozytywna 

(głosowanie: 3 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących się”). 
5. Komisja Turystyki, kultury i ochrony środowiska – opinia pozytywna 

(głosowanie: 2 „za”, 0 „przeciw”, 1 „wstrzymujący się”). 
 

Opinie stanowią załączniki do niniejszego protokołu. 
 
Ad 18. 
Odczytanie Opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej w sprawie projektu uchwały 

budżetowej. 

 
Skarbnik odczytała uchwałę Nr 571/2023 Składu Orzekającego Regionalnej Izby 
Obrachunkowej w Zielonej Górze z dnia 29 listopada 2023 r. w sprawie wydania 
opinii o przedłożonym projekcie uchwały budżetowej Gminy Bobrowice na 2024 rok 
wraz z uzasadnieniem (opinia pozytywna z uwagami). 
Opinia stanowią załączniki do niniejszego protokołu. 
 

 
 



7 

 

Ad 19. 
Przedstawienie stanowiska Wójta w sprawie wniosków zawartych w opiniach komisji 
dotyczących projektu uchwały budżetowej. 
Wójt poinformował, że nie wpłynęły wnioski komisji. 
 
Ad 20. 
Dyskusja nad projektem uchwały budżetowej. 
Przewodniczący otworzył dyskusję nad projektem uchwały budżetowej. 
Radny Marcin Jagodziński uznał, że budżet jest skonstruowany pod wybory, 
ponieważ zawiera bardzo dużo inwestycji, gdzie według niego nie wszystkie zostaną 
zrealizowane. Następnie oznajmił, że w uchwale na 2023 r. zaplanowano rezerwę na 
kwotę 100.000 zł, a w przyszłym roku na 170.000 zł i zapytał dlaczego rezerwa 
została zwiększona i na co zostanie przeznaczona.  
Skarbnik wyjaśniła, że rezerwę ogólną oblicza się procentowo od wysokości 
wydatków, którą można wydać w trakcie roku tylko na nieprzewidziane wydatki 
bieżące, prócz wynagrodzeń i zadań inwestycyjnych. Dodała, że w budżecie jest 
również zaplanowana rezerwa celowa na zarządzanie kryzysowe, która również jest 
wyliczana procentowo, ale za pomocą innego wzoru niż rezerwa ogólna. 
Radny Marcin Jagodziński dodał, że w zeszłym roku rezerwa celowa wynosiła 
100.000 zł, a w tym 80.000 zł i zwrócił się z prośbą o przesłanie na maila informacji 
na co została wykorzystana.  
Wójt potwierdził słowa Skarbnik, że rezerwa wynika z zaplanowanych kwot  
w budżecie. 
Skarbnik dodała, że wysokość rezerwy jest konsultowana z Regionalną Izbą 
Obrachunkową, a przeniesienie środków z rezerwy ogólnej odbywa się 
zarządzeniem Wójta. 
Radny Marcin Jagodziński poinformował, że w biuletynie informacyjnym Wójta 
znalazła się informacja że została wykonana naprawa zabytkowych  organów oraz 
renowacja stolarska chóru w kościele parafialnym w Bobrowicach, gdzie Wójt dopiero 
to planuje zrobić i zapytał czy została podpisana promesa na te zadania. 
Wójt  wyjaśnił, że są to inwestycje jeszcze niezrealizowane i szykujemy się do 
rozpisania przetargu, natomiast promesa jest umową jednostronną, która nie 
wymaga podpisu. Jest przyznawana na podstawie składanych wniosków i taka 
została gminie przyznana. 
 
Radna Anna Hałupka zapytała czy środki w dziale 921 §2480 w załączniku nr 5 do 
autopoprawki - dotacja podmiotowa z budżetu dla samorządowej instytucji kultury 
dotyczą biblioteki. Następnie zwróciła się o wyjaśnienie kwoty 80.000 zł, która została 
rozbita po 40.000 zł oraz czego dotyczą dotacje celowe. 
Skarbnik potwierdziła i wyjaśniła, że musiała dokonać zmiany na podstawie opinii 
Regionalnej Izby Obrachunkowej i są to te same dotacje, które znajdują się  
w różnych działach. Dotacje dotyczą przydomowych oczyszczalni ścieków i wymiany 
pieców, natomiast kwota 120.000 zł dotyczy wydatków z tytułu dotacji celowej na 
organizacje pożytku publicznego. 
Radna Anna Hałupka zapytała o dotację podmiotową dla samorządowej instytucji 
kultury i poprosiła o wyliczenia dotyczące wydatków na kulturę.  
Wójt poinformował, że zwrócił się do dyrektora GOKiS o przygotowanie wyliczeń, 
które następnie odczytał. Informacja zawiera liczbę etatów, ilość umów zleceń, 
koszty utrzymania obiektów, koszty organizacji imprez, wynagrodzenia oraz 
działalność statutową. 



8 

 

Radna Anna Hałupka oznajmiła, że prosiła tylko o wydatki na kulturę. 
Wójt odczytał, że jest to kwota 400.000 zł. 
 
Radny Lucjan Tracz uznał, że oświata cierpi i będzie cierpiała. Przypomniał, że 
najpierw zabrano z oświaty 120.000 zł, a następnie 35.000 zł z obozu sportowego. 
Poinformował, że na posiedzeniu Komisji Oświaty i spraw społecznych omawiano 
budżety szkół, gdzie Wójt poinformował, że wszystkie propozycje remontów  
i inwestycji w szkołach nie zostały ujęte w budżecie. Dodał, że z budżetu szkoły  
w Bobrowicach obcięto kwotę 400.000 zł, natomiast w Dychowie prawie 500.000 zł  
i uznał, że dyrektorzy będą musieli na kolanach prosić Wójta o środki na inwestycje. 
Następnie zapytał Przewodniczącego Komisji Budżetu i gospodarki komunalnej czy 
zainteresował się cięciami w szkołach.  
 
Wójt wyjaśnił, że na każdym posiedzeniu komisji przy opiniowaniu budżetu była 
dyskusja na temat oświaty i podkreślił, że nie są to budżety szkół tylko plany 
budżetowe. Potwierdził również, że wszystkie wnioski budżetowe m.in. na windę czy 
remont boiska nie zostały ujęte w budżecie gminy na 2024 r. z powodu braku 
środków. Podkreślił, że szkołom nie zabraknie środków, ponieważ corocznie planują 
większe budżety i uważa, że szkoły są odpowiednio zabezpieczone i nie jest prawdą, 
że w szkołach brakuje kartek, jest ciemno i zimno. Następnie zapytał radnych czego 
według nich zabraknie w szkołach. 
Radny Kamil Koronka wyjaśnił, że zapoznał się z projektami budżetów szkół, a Wójt 
na posiedzeniu przedstawił takie same informacje jak na sesji. 
 
Radny Łukasz Dudzic oznajmił, że Wójt w swojej prezentacji mówił o zaciągniętym 
długu na modernizację oczyszczalni ścieków w Dychowie i zapytał jaka kwota długu 
została już spłacona, ile pozostało do spłacenia, ile kosztowała obsługa długu i ile 
wynosi 30 % umorzenia. 
Wójt wyjaśnił, że gmina tym działaniem uniknęła kar w kwocie 700.000 zł, które były 
naliczane od 2012 r. 
Skarbnik poinformowała, że spłata zadłużenia składa się z raty kapitałowej i odsetek, 
a wydatki na obsługę długu, czyli odsetki które dyktuje stawka WIBOR wynoszą 
200.000 zł. Wyjaśniła, że stawki każdorazowo ustalane są z Wojewódzkim 
Funduszem Ochrony Środowiska. W tym roku zaplanowano raty w kwocie 660.000 zł 
zgodnie z harmonogramem spłat co kwartał, a spłata zadłużenia przypada na 2026 r. 
Radny Łukasz Dudzic zapytał co się wydarzyło, że harmonogram się zmienił. 
Skarbnik wyjaśniła, że gmina nie ingeruje w harmonogram. 
Wójt wyjaśnił, że w sposobie spłaty oraz w harmonogramie nic się nie zmieniło.  
 
Radny Marcin Jagodziński oznajmił, że Wójt w prezentacji przedstawił, że wydatki 
bieżące idą w dół i zapytał jak to się dzieje, jeśli wzrastają koszty. Odnośnie cięć  
w szkole zapytał czy dotyczą one tylko inwestycji. Dodał, że Wójt mówił również, że 
oświata wzrosła o ponad 3 mln zł na wydatkach bieżących i na pensjach, ale według 
niego tylko dlatego, że Wójt buduje przedszkole i żłobek. Oznajmił również, że 
dyrektorzy planują budżety na podstawie swoich wskaźników, a nie z kapelusza. 
Wójt wyjaśnił, że mówił, że wzrost jest na wydatkach bieżących takich jak np. 
wynagrodzenia czy opłaty za prąd i nie ma tam żłobka, ponieważ jest to inwestycja. 
Poinformował, że nie jest to nowa sytuacja, że plany szkół nie są ujęte według 
zgłoszonego zapotrzebowania. W budżecie nie będzie środków na inwestycje  
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i remonty, ale na wszystkie inne wydatki środki zostały zaplanowane. Podkreślił, że 
są takie czasy, że trzeba oszczędzać.  
Radny Marcin Jagodziński zapytał, na których paragrafach w szkołach wystąpił 
wzrost o kwotę 3 mln zł. 
Skarbnik poinformowała, że w każdej Wieloletniej Prognozie Finansowej  
w załączniku nr 1 jest podana kwota długu. Ocenia, że budżet jest do wykonania  
i wyjaśniła, że planowanie nie polega na tym, że wszystko się włoży, o co jednostki 
wnioskują, tylko na założeniach, które nie są tak ważne jak sprawozdania. 
Poinformowała, że szkoły co roku nie wykonują w całości swoich planów, a po 
przeanalizowaniu roku 2021 i 2022 ustaliła, że nie wykorzystano kwoty 160.000 zł  
i jest przekonana, że w tym roku również zostaną środki. Podkreśliła, że budżet 
został prawidłowo złożony i nikomu nie zabraknie środków. Dodała również, że na 
konwencie skarbników, w którym uczestniczyła wszystkie analizy wskazywały, żeby 
szukać oszczędności w oświacie.  
Radny Marcin Jagodziński oznajmił, że radni wykazują, że budżet jest zrobiony pod 
wybory, gdzie zaplanowano środki na inwestycje, które według niego nie zostaną 
zrealizowane. 
Radny Łukasz Dudzic oznajmił, że warto zmienić sposób myślenia i używać 
słownictwa, że chcemy dołożyć do oświaty, zamiast musimy. 
Wójt wyjaśnił, że w kwestiach ekonomicznych i prawnych pewne zadania trzeba 
wykonać i szkołom niczego nie zabraknie, a następnie ponownie zapytał czego i na 
jakich paragrafach według radnych brakuje szkołom. 
 
Radna Iwona Szajek zapytała jakie konkretnie środki zwracają szkoły.  
Skarbnik wyjaśniła, że w 2021 r. szkoły zwróciły 77.000 zł i 84.000 zł, które można 
było przenieść np. na wynagrodzenia. 
Radny Lucjan Tracz oznajmił, że Wójta nie interesują instytucje kontrolne, bo to 
dyrektor będzie się tłumaczył. 
Wójt oznajmił, że w historii tej kadencji nie zdarzyło się, żeby dyrektor został 
pozostawiony z problemem sam sobie. 
Radna Iwona Szajek przypomniała, że gdy otwierano oddział przedszkolny,  
to w szkole miał powstać piękny plac zabaw. 
 
Radna Anna Hałupka zapytała czy w ramach programu „Rozświetlamy Polskę” będą 
lampy ledowe na istniejących słupach, czy nowe lampy i w jakich miejscowościach. 
Wójt poinformował, że pozyskano środki na wszystkie lampy, które zostaną 
wymienione na istniejących słupach na ledowe i trwają już rozmowy z Enea. Dodał, 
że przedstawi na ten temat informację w swojej prezentacji w punkcie wolne wnioski.    
Radna Anna Hałupka uznała, że wchodząc w nowy projekt zmarnowano 90.000 zł na 
wykonanie projektów oświetlenia całej gminy, z których tylko 1/3 została 
wykorzystana. 
Wójt oznajmił, że gdyby miał taką wiedzę wcześniej, to inaczej by to zrobił.  
 
Radny Marcin Jagodziński uznał, że mamy oszczędności na energii, ponieważ 
połowa lamp w Bobrowicach nie świeci. Następnie poinformował, że inwestycja 
wodociągowo-kanalizacyjna w Bronkowie trwa już 1,5 roku i mieszkańcy  brodzą  
w błocie, a w umowie z wykonawcą jest zapis o przywróceniu stanu dróg sprzed 
inwestycji. Następnie zapytał kto jest inspektorem nadzoru, czy w jego obowiązkach 
jest dopilnowanie czynności związanych z odtworzeniem dróg i jak wyglądają 
płatności dla wykonawcy. Wyjaśnił, że dlatego pyta ponieważ, płaci się po wykonaniu 
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czynności, które kończą się protokołem odbioru. Jeśli inspektor się pod tym podpisał 
i Wójt to zatwierdził, a mieszkańcy dalej chodzą po błocie, to coś jest nie tak. 
Następnie zapytał co zawiera etap I inwestycji budowy żłobka i przedszkola. 
Wójt wyjaśnił, że funkcję inspektora sprawuje Pan Niewiedział i jest to w jego 
obowiązkach, kwoty nie jest wstanie w tym momencie podać, natomiast płatność 
nastąpi po wykonaniu zadania. Odnośnie żłobka poinformował, że etap I to budowa 
obiektu, wyposażenie, zagospodarowanie terenu, droga dojazdowa oraz pozwolenie 
na użytkowanie. Co do drogi w Bronkowie wyjaśnił, że nie było jeszcze odbioru 
końcowego. Wykonawca wykonywał pewne prace na drodze, które  
w pewnych odcinkach były nieskuteczne i to nie jest tak, że nie było ingerencji ze 
strony wykonawcy, a mieszkańcy zostali pozostawieni sami sobie. Dodał, że  
w przyszłym roku ta droga zostanie przebudowana. 
 
Radny Marcin Jagodziński zapytał czy droga dojazdowa do żłobka będzie od strony 
szkoły, czy od strony stacji PKP i czy będzie możliwość korzystania z jakiegoś 
przejścia od strony szkoły. 
Wójt wyjaśnił, że droga dojazdowa również dla służb i zaopatrzenia będzie od strony 
stacji ze względu na szerokość pasa drogowego, natomiast w zakresie prac jest 
również zaplanowany mostek, czyli łącznik między halą sportową a żłobkiem.  
Radny Marcin Jagodziński zapytał na co Wójt zamierza wykorzystać środki w kwocie 
ok. 430.000 zł, które zostały jako oszczędności po rozstrzygniętych przetargach na 
remont dróg w Bronkowie i w Bobrowicach. 
Wójt wyjaśnił, że 50 % to dofinansowanie w kwocie ok. 200.000 zł, które zostanie 
wykorzystane jako zabezpieczenie przy innych przetargach. 
 
Radny Marcin Jagodziński zapytał na co została zaplanowana kwota 65.000 zł  
w dziale promocja - zakup materiałów, wyposażenia i usług pozostałych. 
Wójt wyjaśnił, że są to środki na zakup wymaganych przez projekty tablic 
informacyjnych po zakończonych inwestycjach, które są  dość duże i drogie.   
Radny Marcin Jagodziński poinformował, że prowadzi nadzór nad inwestycją 
związaną z Polskim Ładem i ma wiedzę, że taka duża tablica kosztuje ok. 1200 zł. 
Wójt dodał, że jeśli doda się inwestycje z zeszłego i przyszłego roku to wyjdzie 
kilkadziesiąt tablic. 
Radny Łukasz Dudzic oznajmił, że z wyliczeń wynika, że są to 54 tablice po 1200 zł. 
Następnie zwrócił się do Przewodniczącego Rady o nie utrudnianie dyskusji na sesji 
w temacie budżetu. Odnośnie dróg Bronków-Kołatka przypomniał, że we wrześniu 
podczas inwestycji Wójt obiecywał, że destrukt drogowy zostanie poprawiony, a dalej 
tam jest. Następnie zapytał czy Wójt zgłosił założenia projektu dotyczącego 
oświetlenia jako nielegalne, ponieważ przez kilka lat upiera się, że wymiana opraw 
na majątku Enea jest nielegalna. Oznajmił również, że obawia się inwestycji budowy 
żłobka i zapytał w jaki sposób zostały poprawione w dokumentacji nieścisłości  
w sprawie działek, na których jest budowany i zapytał jak zakończyła się ta sprawa  
i czy niejasności zostały poprawione. 
Wójt wyjaśnił, że granice zostały wznowione, natomiast odnośnie oświetlenia 
poinformował, że głośno zgłosił razem z mecenas ten projekt do ministerstwa, do 
Zrzeszenia Gmin Województwa Lubuskiego, do nowych parlamentarzystów, do Enea 
oraz do prasy i nie ma wątpliwości co do tego programu. 
Radny Łukasz Dudzic zwrócił się z prośbą o przesłanie radnym wniosków  
i odpowiedzi instytucji w sprawie oświetlenia. 
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Radna Anna Hałupka zapytała czy z programu „Rozświetlamy Polskę” jest możliwość 
postawienia dwóch nowych lamp w Dachowie. 
Wójt wyjaśnił, że wszystkie zasady programu przedstawi w prezentacji. 
 
Radna Iwona Szajek zapytała, kto konserwuje i obsługuje nowe oświetlenie, 
ponieważ lampy w Chojnowie przygaszają się i rozświetlają, mrugają od wiatru,  
a jedna z lamp już od dwóch tygodni nie świeci. 
Wójt poinformował, że na oświetlenie jest 5-letnia gwarancja wykonawcy. 
 
Radny Lucjan Tracz poinformował, że na posiedzeniu komisji Wójt powiedział, że do 
przewożenia jedzenia między szkołą a żłobkiem zostanie zakupiony meleks i zapytał 
jak to będzie wyglądało, a także o struktury organizacyjne i zarządzanie w obiekcie. 
Wójt wyjaśnił, że nie jest nowością w Polsce, że są cateringi i można zakupić również 
termosy do przewożenia jedzenia, które będzie się odbywało przez mostek  
z zachowaniem wszelkich przepisów. W sprawie struktury dodał, że żłobek powinien 
mieć osobny zarząd, ale jest to temat do dyskusji bliżej końca inwestycji.  
Radny Marcin Jagodziński zapytał jak będzie funkcjonował żłobek, jeżeli chodzi  
o utrzymanie budynku i z jakich środków oraz czy zostało zbadane zapotrzebowanie 
na ilość dzieci. 
Wójt poinformował, że żłobki nie są subwencjonowane z budżetu państwa.  
 
Radny Marcin Jagodziński zapytał ile wynoszą wpływy z podatków rolników i uznał, 
że środki te powinny zostać przeznaczone na poprawę stanu dróg dojazdowych do 
pól. Przypomniał również, że Wójt wydał 40.000 zł na remont drogi dla jednego 
rolnika, a w projekcie budżetu na 2024 r. nie zaplanowano ani złotówki na ten cel. 
Rolnicy nie są zadowoleni, a drogi są w stanie fatalnym.  
Wójt przypomniał radnemu zasady procedury budżetowej i dodał, że na 
posiedzeniach komisji, na których omawiano projekt budżetu i w których radny nie 
uczestniczył był czas na zgłoszenie wniosek. 
Radny Marcin Jagodziński oznajmił, że na każdej sesji zgłaszał wnioski w sprawie 
naprawy dróg polnych, a to że nie był na posiedzeniu komisji nie oznacza, że  
z tego zrezygnował. Dodał, że na jednym z posiedzeń komisji budżetu zgłosił taki 
wniosek, ale nie został ujęty. 
Wójt wyjaśnił, że radny nie zgłosił tego wniosku w procedurze budżetowej i nie 
uczestniczył w posiedzeniach komisji, na których był obecny i odpowiadał na pytania  
w sprawie projektu budżetu. Odnośnie drogi poinformował, że jest konflikt sąsiedzki 
między rolnikami. 
 
Radny Łukasz Dudzic zapytał jakie wnioski wpłynęły do projektu budżetu i które nie 
zostały uwzględnione. 
Radna Anna Hałupka poinformowała, że również składała wnioski do budżetu i nie 
otrzymała jeszcze odpowiedzi. 
Wójt wyjaśnił, że wnioski do budżetu mogą zostać złożone przy opiniowaniu projektu 
budżetu zgodnie z uchwaloną przez radnych procedurą z 2020 r., a takich nie 
zgłoszono. 
Radny Łukasz Dudzic oznajmił, że obecnie trwa dyskusja nad projektem budżetu  
i według niego tradycyjnie nie ma odpowiedzi na zadawane przez niego pytania. 
Wójt wyjaśnił, że nie jest w stanie z marszu przedstawić wszystkich wniosków do 
budżetu i zapytał radnego, czy jest w stanie odpowiedzieć jakie były w zeszłym roku 
wydatki niewygasające, nad którymi głosował.  
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Przewodniczący Rady oznajmił, że radni już dawno otrzymali projekt budżetu i był 
czas na zgłaszanie pytań. 
 
Radny Lucjan Tracz oznajmił, że radni nie są po to, żeby zaistnieć na live czy też  
w biuletynie, tylko są tu w imieniu mieszkańców. Dalej kontynuował, że w projekcie 
budżet GOKiS wynosi ponad 1 mln zł, gdzie na opał i media zaplanowano tylko 
100.000 zł i zapytał czy budżet GOKiS został zweryfikowany i czy w trakcie roku 
znowu będą przesuwane środki.  
Wójt wyjaśnił, że został złożony wniosek na około 1 mln zł, natomiast z powodu 
oszczędności w budżecie ujęto tylko kwotę 750.000 zł. 
Radny Lucjan Tracz uznał, że dyrektor GOKiS od tak dostaje środki, natomiast 
dyrektorzy szkół nie. 
Wójt oznajmił, że stosuje zasady jednakowe dla wszystkich i nikt wniosków na 
kolanach nie składa. Wnioski dyrektora GOKiS jak i dyrektorów szkół są tak samo 
głosowane przez radnych. 
 
Radny Lucjan Tracz zapytał kiedy zakończy się wymiana liczników, ponieważ 
mieszkańcy dalej czekają na rachunki. 
Wójt wyjaśnił, że inwestycja zostanie zakończona z początkiem przyszłego roku. 
Radny Marcin Jagodziński oznajmił, że każdy z radnych ma prawo zadawać pytania 
dotyczące budżetu mimo, że nie uczestniczył w posiedzeniach komisji. Oznajmił, że  
Wójt nie uczestniczy w posiedzeniach komisji, gdzie radny o drogach dojazdowych 
do pól mówi już od trzech lat. Dodał, że to do Wójta mieszkańcy przychodzą z tymi 
wnioskami, których on zlekceważył.  
Wójt oznajmił, że na prośbę radnych nie miesza się w ich prace i  wyjaśnił, że mówił 
o udziale w posiedzeniach komisji w kontekście procedury budżetowej. Dodał, że nie 
lekceważy wniosków mieszkańców i radnych i uznał, że w tym momencie radni 
oceniają osobę Wójta, a nie budżet.  
 
Radny Łukasz Dudzic uznał, że Wójt nie może radnym ustalać żadnych spotkań,  
a w dobrym tonie byłoby, gdyby Wójt sam przychodził na posiedzenia komisji rady,  
a nie na zaproszenie. 
Wójt oznajmił, że jest władzą wykonawczą, a rada ustawodawczą. Podkreślił, że jest 
to ocena budżetu, który jest kompletny i rzetelny a nie Wójta, ponieważ od tego jest 
absolutorium i zaapelował o skupienie się na budżecie. 
Radny Łukasz Dudzic oznajmił, że radni próbują powiedzieć, że proponowany  
budżet jest nierealny. Następnie zapytał o konsultacje w sprawie centrum 
konferencyjnego przy szatni na stadionie w Bobrowicach i podziękował za realizację 
jego pomysłu. 
Wójt poinformował, że centrum nie jest pomysłem radnego Dudzica tylko 
przedstawicieli klubów sportowych, OSP, sołectwa Bobrowice oraz społeczności 
szkolnej. 
Radny Łukasz Dudzic zwrócił się o przesłanie protokołów ze spotkań w sprawie 
konsultacji. 
Radny Lucjan Tracz zapytał o przyznane promesy na szatnię i oczyszczalnię 
ścieków. 
Wójt oznajmił, że wielokrotnie tłumaczył to radnemu i odesłał do nagrań  
z poprzedniej sesji, gdzie wielokrotnie wyjaśniał. 
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Ad 21. 
Głosowanie uchwały budżetowej. 
Przewodniczący poddał pod głosowanie projekt uchwały budżetowej na 2024 r. 
W wyniku głosowania uchwała została podjęta 8 głosami „za”, 4 „przeciw”, 
1 „wstrzymującym się”.   

Uchwała wraz z imiennym wykazem głosowania stanowią załączniki do 
niniejszego protokołu.  

 
Ad 22. 
Interpelacje i zapytania radnych. 
Przewodniczący poinformował, że w okresie międzysesyjnym nie wpłynęły 
interpelacje. 
 
Ad 23. 
Odpowiedzi na interpelacje zgłoszone na poprzednich sesjach. 
Nie zgłoszono uwag. 
 
Ad 24. 
Wolne wnioski i informacje. 
Wójt podziękował za przyjęcie budżetu i za zaufanie. Następnie przedstawił 
prezentację dotyczącą oświetlenia ulicznego w ramach programu „Rozświetlamy 
Polskę”. 
Prezentacja stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 
Radna Anna Hałupka poinformowała, że w Nowogrodzie Bobrzańskim również 
stawiają nowe lampy, ale nie tak gęsto jak w Barłogach. Uznała, że rezygnacja z co 
drugiej lampy mogłaby dać oszczędności. 
Wójt poinformował, że jest w kontakcie z burmistrzem Nowogrodu Bobrz., ale nie ma 
wiedzy dotyczącej oświetlenia. Poinformował również, że do urzędu dotarła umowa 
dzierżawy, w której opłata za punkt oświetleniowy wynosi 7 zł brutto/miesiąc przez 
okres 5 lat, a następnie cały majątek powstały w wyniku tego zadania zostanie 
przekazany dla Enea. Natomiast na konserwację oświetlenia jest osobna umowa.  
 
Radny Łukasz Dudzic odczytał informacje dotyczące taryfy ulicznej i przytoczył 
przykład gminy z województwa dolnośląskiego, gdzie w 2022 r. Tauron we 
współpracy z samorządami zrealizował oświetlenie. Następnie oznajmił, że do tej 
pory nie może doczekać się umowy zaproponowanej przez Enea.  
Wójt oznajmił, że musi być to świadczenie ekwiwalentne, a tu jest korzyść tylko 
spółki. 
Radny Marcin Jagodziński zwrócił się do Wójta o sprawdzenie gmin Krosno Odrz., 
Trzebiel czy Zabór, które robią oświetlenie z Enea. Następnie zapytał jakie 
konsekwencje poniosłaby gmina, gdyby zmodernizowała oświetlenie na majątku 
Enea.  
 
Radca Prawny Izabela Kosińska wyjaśniła, że ze spółkami energetycznymi nie ma 
dialogu, tylko monolog. Poinformowała, że gmina jeszcze przed przedstawieniem 
warunków programu otrzymała od Enea do podpisania porozumienie z nieznanymi 
zasadami. Wyjaśniła, że w przypadku Taurona umowy i warunki były inne  
i podkreśliła, że gmina nie może spółce kapitałowej przekazywać majątku za darmo, 
a Enea swoimi warunkami zmusza gminy do łamania prawa. Oznajmiła, że jako 
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prawnik nie zgodziłaby się z innym stanowiskiem i dodała, że kara może być prawno-
skarbowa oraz dyscyplina finansów publicznych. 
 
Radny Marcin zapytał jak to jest w innych gminach, gdzie też są prawnicy którzy się 
zgadzają z takimi zasadami. Dodał, że radczyni tu nie mieszka i nie wie jak to 
wygląda wieczorem. 
Wójt oznajmił, że są to działania niezgodne z prawem. 
 
O godz. 12:10 radni Iwona Szajek i Kamil Koronka opuścili salę posiedzeń.  
 
Radna Anna Hałupka poinformowała, że w Dachowie jest potrzeba postawienia 
dwóch lamp, ponieważ cała uliczka, gdzie dziecko chodzi do szkoły jest 
nieoświetlona. Dodała, że w 2017 r. wydano środki na nową lampę w Barłogach, 
która nie świeci, bo postawiono nowe lampy.  
Wójt wyjaśnił, że stara się ustalić prawo własności lamp. 
 
Radny Jakub Leśko zwrócił się o interwencję w Wodach Polskich w sprawie zalanych 
pól, ponieważ woda podpływa pod cmentarz i trzeba udrożnić kanały. 
Wójt poinformował, że sytuacja jest znana i monitowana przez urząd, ale to Wody 
Polskie zarządzają tymi urządzeniami. 
Sekretarz poinformowała, że przedstawiciele Wód Polskich byli w gminie i częściowo 
udało się zrealizować wnioski, jednak z powodu braku środków finansowych 
zaproponowali, żeby gmina zwróciła się ze skargą do ministerstwa. Nowo wybrane 
władze dążą do likwidacji Wód Polskich, ponieważ nie radzą sobie z zadaniami. 
Dodała, że nasi lokalni przedsiębiorcy za zgodą Wód Polskich udrożnili niektóre 
przepusty. 
 
Przewodniczący Rady Łukasz Kamerduła zwrócił się z wnioskiem o ustalenie 
właścicieli rowów między Strużką, a Dębami za linią energetyczną, celem uniknięcia 
degradacji drogi oraz usunięcie zakrzaczeń. Następnie poinformował 
przewodniczących komisji, że zwróci się do nich o przygotowanie na następną sesję 
sprawozdań z pracy komisji. 
 
Radny Lucjan Tracz oznajmił, że Wójt go okłamał na poprzedniej sesji, ponieważ 
kręgielnia jest nieczynna. Poinformował również, że „Bronkowianki” oglądają sesję  
i nie zgadzają się z tym, że nie chcą startować w otwartym konkursie i zapytał czy  
w tym roku będzie ogłoszony otwarty konkurs dla Bronkowianek. Następnie zapytał 
czy sala w Bronkowie podlega pod GOKiS, ponieważ na zebraniu padło takie 
pytanie.  
Wójt odnośnie kręgielni wyjaśnił, że nie wiedział, że jest nieczynna, natomiast  
w sprawie konkursu oznajmił, że jest otwarty na propozycje, jednak do tej pory 
„Bronkowianki” nie zgłosiły takiego zapotrzebowania. W sprawie świetlicy oznajmił, 
że nie ma takich informacji. 
Radny Lucjan Tracz poinformował, że w dniu 11 grudnia pytał o wynagrodzenie 
pracowników urzędu, a 13 grudnia usłyszał, że planowane są podwyżki. Następnie 
zapytał czym się Wójt kieruje na rozmowach o pracę. 
Wójt oznajmił, że nie może ujawnić nazwisk pracowników, dlatego radnemu podano 
tylko wykaz stanowisk. 
Skarbnik dodała, że obowiązuje ustawa o RODO i nie można podawać nazwisk 
pracowników przy wynagrodzeniach. 
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Radny Lucjan Tracz uznał, że przy wysokości wynagrodzenia bierze się pod uwagę 
wykształcenie, kwalifikacje i doświadczenie, a referent w urzędzie z 2 letnim stażem 
zarabia więcej niż inspektor z 20 letnim stażem, tak samo jest w przypadku  obsługi. 
Następnie zapytał ilu jest kierowników w urzędzie. 
Wójt wyjaśnił, że na wynagrodzenie pracowników wpływa wiele czynników jak np. 
zakres obowiązków i oznajmił, że nie będzie na sesji rozmawiał o wynagrodzeniach 
pracowników urzędu. Poinformował, że w urzędzie są 3 stanowiska kierownicze, 
natomiast podwyżki były zaplanowane wcześniej i nie były skutkiem wniosku 
radnego. 
Radny Łukasz Dudzic oznajmił, że pensje urzędników są jawne, bo są wydatkiem ze 
środków publicznych. 
 
Radny Marcin Jagodziński poinformował, że zgłosili się do niego mieszkańcy 
budynku 7A w Dychowie z prośbą o pomoc w rozwiązaniu problemu związanego  
z odmową Konserwatora Zabytków ocieplenia budynku. Mieszkańcy poinformowali, 
że Wójt im odpowiedział, że budynku 7A nie ma w gminnej ewidencji zabytków,  
a budynki są w układzie ruralistycznym. 
Wójt wyjaśnił, że układ ruralistyczny nie ma wpływu na remont budynku i nieprawdą 
jest, że wprowadził mieszkańców w błąd. 
 
O godz. 12:38 Radny Lucjan Tracz opuścił salę posiedzeń. 
 
Sekretarz poinformowała, że taka informacja nie dotarła jeszcze do urzędu  
i wyjaśniła, że to co znajduje się w gminnej ewidencji zabytków znajduje się również 
w wojewódzkiej ewidencji zabytków. Układy ruralistyczne już od lat 60-tych są 
wpisane do wojewódzkiej ewidencji zabytków, co oznacza, że każda inwestycja musi 
być uzgadniania z konserwatorem. Dodała, że miejscowości takie jak Dychów  
i Bronków są objęte najmniejszą ochroną konserwatora. 
Radny Marcin Jagodziński zapytał czy urzędnicy próbowali pomóc, czy zaszkodzić 
mieszkańcom. 
Sekretarz poinformowała, że pracownicy chcieli uzyskać informację od konserwatora 
co się takiego wydarzyło, że chce zachować mozaikę na budynku i dlaczego 
mieszkańcy są zaniepokojeni. Dodała, że urząd tej mozaiki nie zgłaszał do 
wojewódzkiego konserwatora zabytków. 
Radny Marcin Jagodziński zapytał czy mieszkańcy zwrócili się o pomoc do urzędu. 
Wójt poinformował, że mieszkańcy byli umówieni, ale odwołali spotkanie. 
Radny Marcin Jagodziński oznajmił, że jest postanowienie konserwatora z dnia  
31 października i mieszkańcy mają problem.  
Radny Łukasz Dudzic zgłosił się z apelem, żeby nie demonizować, tylko odtwarzać 
zabytki. Następnie zapytał o biuletyn wydawany przez Wójta i poinformował, że art. 
45 prawa prasowego mówi, że kto wydał czasopismo bez podania redakcji, informacji 
kto sfinansował i kto napisał podlega karze grzywny. 
Wójt poinformował, że zrobił to z prywatnych środków, a jeśli radny uważa że złamał 
prawo, niech zgłosi sprawę do odpowiednich organów. Następnie zapytał radnego 
jak się odniesie do tego, że określił się jako kandydat na Wójta, gdzie nie ma jeszcze 
kampanii wyborczej. 
Radny Marcin Jagodziński zapytał dlaczego biuletyn sprowadza się tylko do kilku 
osób, a pominięto sołtysów i inne osoby. Uznał, że traktuje to wydanie jako agitacja 
przedwyborcza. 
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Przewodniczący Rady Łukasz Kamerduła złożył życzenia noworoczne. 
 
Wójt zwrócił się z prośbą o wspieranie gminy w sprawie oświetlenia. 
 
Ad 25. 
 
Wobec wyczerpania porządku obrad Przewodniczący Rady Łukasz Kamerduła 
zamknął obrady.  
Sesję zakończono o godz. 13:00.  
Na tym protokół zakończono. 
 
Protokołowała:                                                                             Przewodniczył: 
 
Ewelina Roszak                                                                         Łukasz Kamerduła 
 2023-12-28 


